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شرایط سوادآموزی
 در شهر کرمان مطلوب نیست

کل  اداره   ســوادآموزی  معــاون  شــرق: 
آموزش و پــرورش اســتان کرمــان بــا بیان 
اینکه نرخ ســوادآموزی در کشور نزدیک به 
۹۸ درصــد و در این اســتان بــه ۹۶ درصد 
رسیده اســت، گفت: به دلیل حاشیه نشینی 
و وجود اتباع، شرایط سوادآموزی در کرمان 
مطلوب نیســت. عباس ارجمند در نشست 
خبری هفته سوادآموزی ضمن گرامیداشت 
یــاد و خاطره ۲۶ شــهید دانش آمــوز و دو 
شــهید فرهنگی در آموزش و پرورش کرمان 
که مظلومانه و ناجوانمردانه در انفجارهای 
تروریستی سال گذشته گلزار شهدا به شهادت 
رسیدند، افزود: نهضت سوادآموزی از سال 
۵۸ و به فرمان بنیان گذار جمهوری اسلامی 
ایران آغاز شــد که به همین مناسبت اول تا 
هفتــم دی ماه به عنوان هفته ســواد آموزی 
نام گذاری شده است. او با بیان اینکه بیشترین 
آمار بی ســوادی در جنوب و شــرق اســتان 
کرمان وجود دارد، ادامه داد: بیشــترین نرخ 
بی ســوادی در روبار جنــوب، جازموریان و 
جیرفت اســت. در شمال و غرب استان آمار 
بی  ســوادی کاهش یافته اما بیشــترین آمار 
بی  سوادی در جنوب و شرق استان مشاهده 
می شــود.  معــاون ســوادآموزی اداره کل 
آموزش و پرورش استان کرمان با بیان اینکه 
فقر فرهنگــی و اقتصــادی از جمله دلایل 
مهم بی سوادی هستند و یکی از ملاک های 
توســعه یافتگی هــر کشــور افزایــش نرخ 
باسوادی است، به افراد موفقی که از نهضت 
ســوادآموزی فعالیت خــود را آغاز کرده اند 
نیز اشــاره کــرد و گفت: در اســتان کرمان، 
شهرستان کوهبنان کمترین نرخ بی سوادی را 
دارد و ۱۰ شهرستان از جمله راور و شهربابک 
و برخی مناطــق مانند نوق در رفســنجان 
شرایط خوبی از نظر سوادآموزی دارند. او با 
اشاره به اینکه هزار و ۵۱۲ نفر آموزش دهنده 
در نهضت ســوادآموزی استان کرمان فعال 
هســتند، تصریح کــرد: از این تعــداد هزار و 
۲۵۵ نفــر زن و مابقی مرد هســتند که کار 
ســوادآموزی به ۱۱هزار و ۱۳  سوادآموز را بر 
عهده دارند و هشــت هزار و ۷۵۸ نفر از این 
افراد ایرانی هســتند و دو هزار و ۲۵۵ نفر نیز 

اتباع را شامل می شوند. 

شده؟ چرا ترمیم معدل چالش برانگیز 
یکی از دانش آموزان در شــبکه 

ادامـه از 
صفحه

۸

ایکــس نوشــت: «در ابتدا اعلام 
شــده بود هــر داوطلــب ۱۰ بار 
فرصــت ترمیم نمــرات خود را 
دارد، امــا اکنون این فرصت به یک  بار کاهش 
یافته است. چرا باید در چنین موضوع مهمی 
محدودیت وجود داشته باشــد؟ روز امتحان 
ممکن اســت فرد به دلیل شــرایط نامناسب 

نتواند نمره خوبی به دست آورد». 
عدالت آموزشی وجود ندارد

 بسیاری از داوطلبان به عدالت آموزشی اشاره 
کردند. آنهــا معتقدند با ایــن مصوبه تفاوت 
ســطح آموزش مناطق محــروم و برخوردار 
دیده نشده اســت. یکی از داوطلبان کنکور در 
شبکه ایکس نوشت: «ای کاش معلمان همه 
مناطق را ارزیابی می کردند، ای کاش مدارس 
را هم ارزیابی می کردند. سطح کیفی مدارس 
و معلمــان با هــم فــرق دارد و این خودش 
بی عدالتی اســت». کاربر دیگری هم نوشــته 
است: «تأثیر قطعی معدل ناعادلانه است؛ چرا 
باید دانش آموزی در یک شهرســتان محروم 
بــا دانش آمــوزی در پایتخت که در مدرســه 
غیرانتفاعــی و شــرایط عالــی درس خوانده، 

مقایسه شود». 
شــورای  عالی آموزش و پــرورش باید تصمیم 

بگیرد
 ســیدجلال موســوی، معاون تعلیم و تربیت 
رسمی ســتاد تعلیم و تربیت شــورای  عالی 
انقلاب فرهنگی، در واکنــش به این موضوع 
به ایران گفت: «جزئیات مصوبه ترمیم معدل 
در شورای  عالی آموزش و پرورش قرار دارد. ما 
به داوطلبان معترض هم این را توضیح دادیم 
که مصوبــه ترمیم معدل مربوط به شــورای 
 عالی انقلاب فرهنگی نیســت و شورای  عالی 
آموزش و پرورش در این زمینه تصمیم گیر است. 
در آنجا هم عنوان شده که هر دانش آموز فقط 
یک بار فرصت ترمیم معدل برای کنکور دارد. 
می دانیم کــه دانش آموزان بــه این موضوع 
اعتراض دارند و درخواستشــان این است که 
بیش از یک بار فرصت ترمیم معدل داشــته 
باشند. ما هم مخالف این موضوع نیستیم، اما 
شورای  عالی آموزش و پرورش باید در این زمینه 
تصمیم گیری کند. او افزود: علاوه بر این، ما یک 
نامه رســمی به آموزش و پرورش ارسال و در 
آن موافقت خود را برای برداشتن محدودیت 
فرصت ترمیم معدل اعلام کردیم و گفتیم که 
بــه دانش آموزان بیش از یک بــار اجازه داده 

شود.

۱۱۵۶ کیلوگرم پانسمان تخصصی
 بیماران پروانه ای ترخیص شد

شرق: دادســتان عمومی و انقلاب تهران در بازدید از انبار کالاهای 
ســلامت محور و دارویی گمرک گفت: محموله هزار و ۱۵۶ کیلوگرم 
پانســمان تخصصی بیماران پروانه ای با انجام بازدیدهای منظم و دوره ای 

و پیگیری های دادستانی، در چند روز اخیر از گمرک ترخیص شد.
علی صالحی روز دوشنبه به همراه جمعی از معاونان خود، مدیر سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی اســتان تهران، مدیران گمرک استان و 
شــرکت انبارهای عمومی و خدمات فرودگاهی، از انبارهای گمرک تهران 
و ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی تهــران بازدید و به صورت 
میدانی و هدفمند، فرایند ورود، نگهداشت و ترخیص کالاها در این گمرک 

را بررسی کرد.
صالحــی در این بازدید از همه انبارهای خودروها و کشــنده های وارداتی، 
تجهیزات خودرویی، کالاهای ســلامت محور، دارویی و صنعتی، کالاهای 

قاچاق و همچنین سردخانه در حال احداث این گمرک بازدید کرد.

خودروهای رسوبی حداکثر در مدت یک ماه تعیین تکلیف شوند
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز اســتان تهران در ایــن بازدید با حضور 
در پارکینگ های خودروهای وارداتی، ضمن بررســی مشــکلات مربوط به 
ترخیص این وســایل، به مدیران حاضر دســتور داد که خودروهای رسوبی 

حداکثر در مدت یک ماه تعیین تکلیف شوند.
او در ادامه از نهایی شدن مصوبات لازم در راستای حل مشکل واردکنندگان 
پنج هزار دســتگاه کشــنده با ورود دســتگاه قضائی و ابلاغ موارد لازم به 

دستگاه های مربوطه خبر داد.
دادستان تهران ســپس در نشست با مدیران و مســئولان گمرکات استان 
تهران، ســازمان جمــع آوری و فروش امــوال تملیکی تهران و شــرکت 
انبارهــای عمومی و خدمــات فرودگاهــی تهران، ضمــن تبریک ولادت 
باســعادت حضرت فاطمه (س) و حضرت امــام خمینی (ره)، اظهار کرد: 
با توجه به تأکیدهای ریاســت قوه قضائیه، موضوع تعیین تکلیف کالاهای 
وارداتــی و جلوگیری از رســوب کالاها در گمرک و ســازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی به سرعت و به صورت شبانه روزی پیگیری می شود و 
در همین راستا بعد از ورود و پیگیری های این دادستانی بیش از سه هزار و 
۷۰۰ کشنده از گمرک تهران ترخیص شــد که اکنون موجودی کشنده های 

موجود به ۵۰۰ دستگاه رسیده است که به زودی تعیین تکلیف می شوند.

در حال حاضر کالای سلامت محور متروکه ای در این گمرک وجود ندارد
صالحی خاطرنشان کرد: با توجه به دستور ریاست قوه قضائیه، پیگیری های 
این دادســتانی و همکاری همــه بخش ها و دســتگاه های اجرائی، بنا بر 
توضیحات مدیران حاضر و بازدید میدانی انجام شــده، درحال حاضر کالای 

سلامت محور متروکه ای در این گمرک وجود ندارد.
او در تشریح وضعیت نگهداری کالاهای دارویی در این انبارها اظهار کرد: 
پیش از این در گمرک تهران، انبار دارای دمای معین برای نگهداری کالاهای 
ســلامت محور وجود نداشــت و کالاهــای راهبردی از قبیل شیرخشــک 
در انبارهــای عمومــی نگهداری می شــد، اما با صدور دســتور قضائی و 
پیگیری های انجام شــده، انبار مجهز به تجهیزات لازم احداث شــد و انبار 

سردخانه ای دیگری نیز در مراحل پایانی ساخت و تجهیز قرار دارد.
او ضمن ملاقات چهره به چهره و اســتماع مشکلات تعدادی از مراجعان 
بــه گمرک، گفت: اگر امور فعالان اقتصــادی و تاجران در گمرکات به طور 
دقیق پیگیری و مرتفع نشــود، شــاهد تضییع و فســاد کالاها در این حوزه 
خواهیم بود. همچنین برای حل مشکلات مراجعان، دستورات لازم را دایر 

بر برگزاری جلسه و دعوت از مدیران مربوطه صادر کردیم.

افزایش ۱۱۲ درصدی تعیین تکلیف کالاهای رسوبی
او در تشــریح عملکرد تعیین تکلیف کالاهای رســوبی در سال جاری نیز 
اظهــار کرد: با توجه به پیگیری های انجام شــده در حــوزه تعیین تکلیف 
کالاهای رســوبی گمرک تهران در ۹ ماهه سال جاری، میزان تعیین تکلیف 
کالاها از نظر ارزش حدود دو برابر مدت مشــابه ســال قبل بوده است. در 
همین راستا ۲۶ هزار میلیارد ریال کالا در این گمرک تعیین تکلیف شده که 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته در حوزه تعداد اقلام ۶۲ درصد و در 

حوزه ارزش ریالی نیز ۱۱۲ درصد رشد را نشان می دهد.
دادســتان تهران از تعیین تکلیف ۲۱ هــزار و ۱۸۰ ردیف کالایی در مدیریت 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان خبر داد و گفت: در ۹ ماهه سال 
جاری ۱۳۴ هزار میلیارد ریال کالا تعیین تکلیف شده که از نظر تعداد اقلام 

۱۰۵ درصد و از نظر ارزش ریالی ۱۹۳ درصد افزایش را نشان می دهد.
او اضافه کرد: در آذر ماه ســال جاری نیز شش هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال کالا 
در مدیریت امــوال تملیکی به فروش رســیده؛ همچنین در دوماهه اخیر 
۳۵۰ دســتگاه وسیله نقلیه مشتمل بر ۲۰۰ دســتگاه موتورسیکلت و ۱۵۰ 

دستگاه خودرو در این حوزه به فروش رفته است.
صالحی افــزود: همچنین ۱۳هزارو ۵۰۰ تن چای مربــوط به پرونده چای 
دبش با اخذ مجوزهای لازم و بررســی های مضاعف بهداشــتی در استان 
تهران فروخته شــد و ۵۰۰ تن باقی مانده نیز در مــاه جاری تعیین تکلیف 

خواهد شد.

برگزاری یک مزایده در ماه جاری در مدیریت جمع آوری و فروش اموال تملیکی
دادســتان تهران در ادامه از برگزاری یــک مزایده در ماه جاری در مدیریت 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران خبر داد و گفت: در قالب 
ایــن مزایده هــزار میلیارد تومان کالا از تاریخ دهم دی ماه ســال جاری در 
سامانه ســتاد بارگذاری می شــود و در تاریخ ۲۵ دی ماه ۱۴۰۳ پیشنهادها  

بازگشایی می شود و شرکت مردم در این مزایده آزاد است.
او ضمــن تقدیر و تشــکر از دســتگاه های اجرائی مربوطه کــه در تعیین 
تکلیف کالاهای انبارهای سازمان اموال تملیکی و گمرکات فعالیت دارند، 
افــزود: برای تعیین تکلیف کالاهای موجود در ایــن انبارها اقدام خدمات 
شبانه روزی انجام شده و امروز شاهد هستیم که تحول بسیار خوبی در این 

حوزه انجام شده است.

ناظر قانون هوای پاک دربه در اطلاعات سوخت

بنزین آلوده است
خبر

گزارش

گزارش خبری
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زینب رحیمی: معاون ســازمان محیط زیســت 
اعــلام می کند مازوت مصرفــی در ایران حاوی 
گوگرد و بنزین توزیعی در شهرها همچنان آلوده 

است.
اطلاعــات دقیقی از مقــدار روزانه مصرف 
مــازوت در ایران منتشــر نمی شــود. ســازمان 
حفاظت محیط زیست هم به عنوان ناظر قانون 
هوای پاک، آماری از میزان مازوت سوزانده  شده 
در صنایع و نیروگاه  ها ندارد. این ســازمان اخیرا 
اعــلام کــرده که ظرفیــت مصرف مــازوت در 
۱۴ نیــروگاه بخاری ایران، روزانه ۵۲ میلیون لیتر 
اســت اما اینکه هر نیروگاه دقیقا چقدر مازوت 
می  ســوزاند، برای محیط زیســت هم روشــن 

نیست.
مــازوت یا نفــت کــوره به عنــوان یکی از 

آلاینده  ترین سوخت ها شناخته می شود که طبق قانون هوای پاک مصوب سال ۱۳۹۶، وزارت نفت باید 
گوگرد موجود در آن را کاهش داده و به حد استاندارد برساند. طبق اظهارات سازمان حفاظت محیط 

زیست، مازوت مصرفی در ایران، استاندارد ملی را ندارد.

مازوت ایران چقدر گوگرد دارد؟
صدیقه ترابی معاون محیط زیســت انسانی سازمان حفاظت محیط زیست، به «شرق» می گوید: 
در حال حاضر در ایران، مازوتی که در اختیار داریم و در نیروگاه ها ســوزانده می شود، حاوی سه ونیم 
درصد گوگرد اســت، در حالی که استاندارد دنیا نیم درصد و استاندارد ملی ایران هشت دهم درصد و 

در نتیجه آلاینده است.

وزارت نفت هم پول ندارد 
این مقام مســئول در ســازمان حفاظت محیط زیست در پاسخ به این پرسش که چرا وزارت نفت 
تاکنون قانون هوای پاک را اجرا نکرده و ســولفور موجود در مازوت را کاهش نداده اســت؟ به نبود 
بودجه کافی اشاره کرده و می  گوید: وزارت نفت مدعی است که به سرمایه گذاری قابل توجه نیاز دارد 
تا بتواند سولفور موجود در مازوت را کاهش دهد؛ هرچند از نظر ما روش  های دیگری هم وجود دارد 
تا در مدت زمان کوتاه برای ســولفورزدایی اقدام کنند. وزارت نفت کارهایی را در این زمینه انجام داده 
اما هنوز مازوت را به نقطه استاندارد نرسانده است، برای همین نیروگاه ها همچنان از مازوت آلاینده 

به عنوان سوخت پشتیبان استفاده می کنند.

اوضاع بنزین خوب نیست
یکی از موضوعات چالشــی ایران در روزها و ماه های گذشــته، بنزین است. خبر افزایش ناگهانی 
قیمت بنزین هرازگاهی در فضای مجازی منتشر و بلافاصله از سوی شرکت پخش و پالایش تکذیب 
می شود اما در این میان کیفیت نازل بنزین تکذیب شدنی نیست. قانون هوای پاک تأکید دارد که وزارت 
نفت باید بنزین یورو۴ تولید و در شــهرهای ایران توزیع کند. حتی از چند ســال قبل، کلان شــهرها در 
اولویت دسترسی به بنزین یورو۴ قرار گرفتند؛ هرچند نمونه  های بررسی شده نشان می  دهد این قانون 

هم به طور کامل اجرا نشده است.
سازمان حفاظت محیط زیست درباره مقدار تولید بنزین یورو۴ در ایران و نحوه توزیع آن هم اطلاع 
دقیقی ندارد. اما این ســازمان هــر فصل با نمونه  برداری از بنزین و گازوئیــل توزیعی در جایگاه های 

سوخت، سعی دارد کیفیت بنزین و گازوئیل را آنالیز کند.

۴۷ درصد گازوئیل غیراستاندارد
صدیقه ترابی، معاون ســازمان حفاظت محیط زیست، با اشــاره به نتایج آخرین نمونه  برداری  ها 
می گوید: «در تابســتان ســال جاری (۱۴۰۳)، ۵۳ درصد از نمونه های گازوئیل برداشت شــده، حاوی 
ppm ۵۰ گوگرد و کمتر بوده که مطابق با اســتاندارد ســازمان محیط زیســت اســت. در ۳۵ درصد 
نمونه ها، گوگرد بین ۵۱ تا ppm ۲۵۰ و غیراستاندارد بوده است. همچنین در ۱۲ درصد نمونه ها مقدار 

گوگرد بیش از ppm ۲۵۰ بود که با استاندارد محیط زیست فاصله دارد».
ترابی تأکید دارد که در بنزین و گازوئیل توزیعی در ایران، هنوز به وضعیت اســتاندارد نرســیده  ایم 

و با شــرایط استاندارد فاصله داریم. شاید بتوان 
گفت شــرایط رو به بهبود است اما به هیچ وجه 

رضایت بخش نیست.
معاون ســازمان حفاظت محیط زیســت با 
اشــاره به اینکه احتمالا افزایش قابل ملاحظه 
مصرف بنزیــن مانعی بوده تــا وزارت نفت به 
تکلیــف قانونی خــود در تولیــد و توزیع بنزین 
اســتاندارد عمل کند، این طور توضیح می  دهد 
که وزارت نفت نتوانســته خود را با این افزایش 
مصرف تطابق بدهد. این وزارتخانه مکلف بوده 
حــدود ۸۵ میلیون لیتر بنزین اســتاندارد یورو ۴ 
در اختیار شــهرها بگذارد، ولــی در حال حاضر 
مصرف روزانه به ۱۲۰ میلیون لیتر رسیده است. 
این مقدار بیش از حدی است که به وزارت نفت 

مکلف شده بود.
وزارت نفــت پیش  تر اعلام کرده بــود روزانه تنها امکان تولید ۷۵ میلیون لیتر بنزین یورو ۴ را دارد، 
در نتیجه مابقی بنزین مصرفی پایین تر از حد اســتاندارد و در نتیجه آروماتیک، گوگرد و بنزن موجود 
در آن خارج از حد مجاز است. بنا بر گفته ترابی، سازمان حفاظت محیط زیست از جایگاه های توزیع 
سوخت در سطح شهرها نمونه برداری می کند و از آنجا که مخلوطی از بنزین  استاندارد و غیراستاندارد 
در این جایگاه ها توزیع و در نمونه ها برداشت می شود، در نتیجه جمع  بندی نهایی نشان از آن دارد که 

همچنان سوخت بنزین استاندارد نیست و با شرایط استاندارد فاصله دارد.

بنزین تهران هم آلوده است
معاون سازمان محیط زیست با اشاره به اینکه سوخت نقش تعیین  کننده  ای در آلودگی هوا دارد، 
توضیح می دهد: وقتی مقدار مصرف بنزین افزایش پیدا کرده، بخشــی از بنزین استانداردی که تولید 
می کنند، با مقداری که استاندارد نیست هر دو توزیع می  شوند و چون ما نمونه برداری را از جایگاه ها 
انجام می  دهیم، در مجموع در آنالیزهای نهایی متوجه می  شــویم که کل بنزین توزیعی اســتاندارد 
نیســت و بنزین از نظر پارامترهای مختلف با شرایط ایدئال فاصله دارد. بنابراین در کلان شهرهایی که 
منابع متحرک یعنی خودروها و موتورســیکلت  ها، عامل اصلی آلودگی هوا هســتند، ما همچنان در 
زمینه ســوخت دچار مشکل هســتیم. این وضع در تهران به وضوح قابل مشاهده است که در بنزین 

مشکل داریم.

ناترازی سوخت و انرژی
به گزارش «شــرق» به نظر می  رسد در شــرایط کنونی دغدغه وزارت نفت تأمین سوخت و انرژی 
مورد نیاز برای مصارف مختلف اســت و شاید ارتقای کیفیت سوخت و وظایف قانونی این وزارتخانه 
در قبال هوای پاک چندان در اولویت این وزارتخانه نباشــد؛ مخصوصا که ناترازی برق و گاز در کشور 
واضح و کمبود تولید و توزیع ســوخت آشــکار اســت. وزارت نیرو چند هفته قبل اعلام کرد علاوه بر 
کمبود گاز مورد نیاز نیروگاه ها، ذخایر گازوئیل شان هم نسبت به سال قبل با کمبود شدید مواجه شده 
و ممکن اســت تا نیمه دی ماه از لحاظ ذخایر گازوئیل به وضعیت بحرانی برســند. سخنگوی دولت 
هم چند روز پیش از کمبود ۶۰ درصدی ذخایر گازوئیل نیروگاه ها خبر داد. روز شنبه اول دی ماه امسال 
(۱۴۰۳) هم جلسه  ای با حضور مسعود پزشکیان رئیس جمهوری کشور، وزیر نفت و معاونان تشکیل 
شد تا نارسایی موجود در زنجیره تولید و توزیع بنزین، گازوئیل و سایر فراورده های نفتی را بررسی کنند.

وقتی ناظر قانون هوای پاک را نادیده می  گیرند
شــفافیت کافی در زمینه مقدار و کیفیت ســوخت و انرژی توزیعی وجود ندارد. معاون سازمان 
محیط زیســت هم در گفت  وگو با «شــرق» تأکید دارد که دستیابی به اطلاعات سوخت و انرژی برای 
این ســازمان نیز اصلا ساده نیست و بعد از پافشاری ســازمان محیط زیست بخشی از اطلاعات مثل 
ظرفیت مازوت ســوزی نیروگاه ها روی میز آمده، اما این سازمان با اینکه ناظر اجرای قانون هوای پاک 
اســت، خبر ندارد که هر یک از صنایع و نیروگاه ها روزانه چقدر مازوت می  سوزانند یا خبر ندارد  مقدار 
دقیق تولید بنزین یورو ۴ چقدر و نحوه توزیع آن در شهرهای مختلف به چه صورت است. سؤال مهم 
این اســت که سازمان حفاظت محیط زیست در صورت عدم دسترسی به اطلاعات، چطور به اجرای 

قانون هوای پاک نظارت کند؟

شــرق: عفونت بیمارســتانی، عفونتی اســت کــه بیمار در 
بیمارستان به آن آلوده می شود و یکی از دلایل اصلی مرگ و 
همچنین افزایش دوران نقاهت بوده، به طوری که این روزها 
حادثه ناگوار ازدســت رفتن بینایی یک چشــم در ۹ نفر بر اثر 
این عفونــت در یکی از مراکز درمانی تهــران در صدر اخبار 
رســانه ها قرار گرفته است. تحقیقی که ســازمان بهداشت 
جهانی در ۵۵ بیمارستان در ۱۴ کشور به انجام رسانده، نشان 
می دهد که به طور میانگین ۸.۶ درصد از بیماران بستری شده 

در این مراکز درمانی مبتلا به عفونت بیمارستانی می شوند.
عفونت بیمارســتانی یکی از مشــکلات جــدی در مراکز 
بهداشــتی و درمانی است که می تواند عوارض قابل توجهی 
برای بیماران به همراه داشته باشد. این نوع عفونت ها ممکن 
است به دلیل عوامل متعددی از جمله استفاده از تجهیزات 
پزشــکی، تماس با محیط های آلوده و سیستم های بهداشتی 
ناکافی ایجاد شوند و معمولا حداقل ۴۸ تا ۷۲ ساعت بعد از 

پذیرش بیمار در بیمارستان بروز می یابند.
همچنین عفونت بیمارســتانی می تواند به شکل عفونت 
ادراری و دســتگاه تنفســی بروز یابد که به شــدت بیماری را 
افزایش داده و زمان بستری شــدن بیمار را طولانی تر می کند 
و کنترل و پیشــگیری از آن به دقت در رعایت استانداردهای 
بهداشتی، استفاده مناسب از آنتی بیوتیک ها و نظارت منظم 

بر شرایط بهداشتی محیط بیمارستان بستگی دارد.
این روزها از دســت رفتن بینایی یک چشــم ۹ بیماری که 
جراحی آب مروارید در یکی از بیمارســتان های تهران انجام 
داده اند، در صدر اخبار رســانه ها قرار گرفته اســت. ماجرا از 
این   قرار اســت که ۹ نفر از کســانی که روز ۱۷ مهرماه در این 
بیمارســتان جراحی آب مروارید داشتند، دچار درد، آبریزش، 

تهوع و علائم غیرعادی شدند.
علائم آنها از دو ســاعت پس از جراحی شروع شده بود و 
بعضی مجبور شــدند به اورژانس مراجعه کنند. ۲۴ ساعت 
بعد، پزشکان جراح متوجه وضعیت غیرعادی بیماران خود 
شــدند و از بیماران خواســتند دوباره به بیمارستان مراجعه 
کنند. هر ۹ نفر به شدت دچار مشکل شده بودند و باید دوباره 
به اتاق عمل می رفتند. درمان بی نتیجه بود و آن ۹ نفر بینایی 

یک چشم خود را برای همیشه از دست دادند.
 محمدرضــا صالحی، رئیــس مرکز تحقیقــات مقاومت 
میکروبی و مدیریت مصرف آنتی بیوتیک ها، رئیس دانشــکده 

پزشــکی دانشگاه علوم پزشــکی تهران در این زمینه معتقد 
اســت: ظرف دو تا ســه دهه گذشــته یک به هم ریختگی و 
آشــفتگی و بی نظمی در تجویز آنتی بیوتیک ها داشته ایم که 
منجر به پدیدآمدن بیمارستان هایی پر از میکروارگانیسم های 
مقاوم شــده اســت. وضعیت ما از این نظــر در گزارش های 
متعدد پزشکی  بســیار وخیم است. بخش مراقبت های ویژه 
ما پر از میکروارگانیســم های مقاوم است و سایر بخش های 
مــا مثل بخش هــای جراحــی و بخش های داخلــی هم با 
عفونت های مختلف و متعددی درگیرند. خود من دســت و 
دلم می لرزد وقتی می خواهم بیماری را بستری کنم؛ چراکه 

می گویم نکند که برود در بخش و دچار عفونت شود.
صالحــی تصریح کرد: آمار دقیقــی در رابطه با مرگ های 
بیماران به خاطر عفونت های بیمارستانی نداریم ولی تجربه 
می گوید وضعیت نابســامان اســت و افرادی نیــز اگر بر اثر 
عفونت های بیمارســتانی فوت نکنند، دچار مشکلات جدی 

می شوند.
به گفتــه وی، بیمار آمده اســت و بایــد تحت یک عمل 
جراحی کوچک قرار می گرفت و در نهایت ظرف ســه تا پنج 
روز بستری و مرخص می شد اما در بیمارستان دچار عفونت 
شــده و دو تا ســه هفته بستری شــده و با هزینه های زیاد و 

مشکلات فراوان بهبود پیدا کرده یا حتی فوت کرده است.
با توجه به گستردگی انعکاس این حادثه، معاونت درمان 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی روز یکشنبه دوم 
دی در اطلاعیه ای توضیحاتی درخصوص رســیدگی به این 

واقعه ارائه کرد.
در این اطلاعیه آمده اســت: به دنبال وقوع حادثه ناگوار 
عارضــه عفونــت چشــمی (اندوفتالمیت) در بیمارســتان 
چشم پزشــکی نگاه (تاریخ عمل جراحی ۱۷ مهرماه ۱۴۰۳) 
که به ازدســت رفتن دید یک چشــم در ۹ نفر از بیماران این 
بیمارســتان منجر شــد، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی ضمن ابراز تأسف و اعلام همدردی با آسیب دیدگان، 
بررسی همه جانبه موضوع را برای کشف علل آن، پیشگیری 
از وقوع موارد مشــابه و احقاق حق خسارت دیدگان، وظیفه 
خود می داند و پیگیری ها و بررسی های لازم را پس از اطلاع 

از ماجرا و از همان مهرماه آغاز کرده است.
به دنبــال وقوع این حادثه و آشکارشــدن علائم عفونت 
در عصــر روز ۱۸ مهر مــاه، طبق روال معمول و بر اســاس 

پروتکل های وزارت بهداشت، گزارش عفونت توسط پزشکان 
معالج بــه تیم مدیریتی بیمارســتان اعــلام و روند درمانی 
بیماران توســط مســئول فنی بیمارســتان پیگیــری و در ۱۹ 
مهرماه، کمیته اضطراری با حضور مسئولان معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و بیمارستان تشکیل  شد. 
در نخســتین تصمیم ضروری، تعطیلی سریع تمام اتاق  های 
عمل در تاریخ ۱۹ مهرماه اعمال شــد و درمان بیماران دچار 
عفونت، تحت بررســی ویژه و پیگیری سریع معاونت درمان 
وزارتخانه قرار گرفت و در تاریخ ۲۰ مهر ماه، تیم کارشناســی 
دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی در بیمارستان جهت 
ارزیابی عوامل احتمالی دخیل در بروز عفونت در بیمارستان 
مســتقر و نتایج ارزیابی آنها به آزمایشگاه مرجع ارسال شد. 
از ۹ بیمــار دچــار عفونت در زمان ترخیــص چهار نفر دچار 
کاهــش دید در حد درک نور و پنج بیمار دچار کاهش دید در 

حد عدم درک نور بودند.
معاونت درمان وزارت بهداشــت در ایــن اطلاعیه آورده 
اســت: در تاریخ ۲۴ مهر مــاه، کمیته درمان دانشــگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشتی مجدد تشــکیل  و وضعیت بیماران، 
پیگیری  شــد. کمیته کنترل عفونت، برای کشف منشأ آلودگی 
ارزیابی هــای علمی لازم را انجــام داد. همه اتاق های عمل 
از تاریــخ ۱۹ مهرماه به  مدت یک هفتــه تعطیل و راه اندازی 
مجدد اتاق های عمل به انجام بررسی های کارشناسی بیشتر 
منوط شــد. تیم اتاق عمل جهت بررســی های بیشتر و ارائه 
توضیحات لازم، از نظر انجام درســت مسئولیت، در معاونت 
درمان و همچنین مراجع قضائی مورد ســؤال قرار گرفتند و 
بر اساس تصمیم های اتخاذشــده، دو نفر از کادر اتاق عمل 
و همچنین مســئول فنی بیمارســتان که در خطای احتمالی 
رخ داده مســئولیت داشتند، تعلیق شــدند.؛ همچنین ابعاد 
قضائــی این موضوع در دادســرای جرائم پزشــکی در حال 

پیگیری است.
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی ضمن اظهار 
تأسف و همدردی عمیق با بیماران آسیب دیده، اعلام می کند 
که معاونت درمان و اداره کل بازرسی این وزارتخانه در تمام 
مراحل بررسی موضوع این پرونده، به طور جدی پیگیری های 
لازم را انجــام داده اند و بررســی همه جانبــه موضوع را تا 
مشخص شــدن دقیق ابعاد آن ادامه خواهند داد و درباره آن 

اطلاع رسانی خواهند کرد.

بررسی ماجرای نابینایی بیماران بیمارستان نگاه


